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KOULUTUS- JA KULTTUURIPOLITIIKKA 

Koulutus- j a k u l t t u u r i p o l i t i i k a s s a on tavoitteena a l u e e l l i s t e n , 

t a l o u d e l l i s t e n j a sos iaa l is ten erojen poistaminen sekä tasa-arvoisuudsn 

toteuttaminen. Peruskoulun uudistamisessa pyritään s i i h e n , e t t ä myös 

syrjäseutujen j a pienten kuntien kouluolot nykyisestään paranevat. Ryh-

dytään valmisteluihin se l la i sen lakiesityksen antamiseksi, e t t ä esikou-

luluokka l i i t e t ä ä n peruskoulun ala-asteeseen. Ammattikoulutusta tehos-

tetaan j a pyritään s i ihen, e t t ä ammattikoulujen opetusohjelmat j o u s t a -

vast i mukautuvat elinkeinoelämän tarpe is i in maamme e r i os issa j a e t t ä 

opetusohjelmassa on r i i t t ä v ä s t i myös y l e i s s i v i s t ä v i ä oppiainei ta . S e l -

l a i s i l l e o p i s k e l i j o i l l e , jotka eivät ole y l i o p p i l a i t a , tehdään mahdol-

l i s e k s i myös korkeakouluopiskelu poistamalla tätä opiskelua r a j o i t t a v a t 

muodolliset e s t e e t . Korkeakoulujen, kuten muunkin koululaitoksen, hal-

linnon kansanvaltaistamista jatketaan j a oppilaiden oikeusturvaa pa-

rannetaan. Koulujärjestelmään l i i t e t ä ä n tehokas aikuiskasvatus- j a uu-

delleenkoulutusjärjestelmä sekä tuetaan nykyistä enemmän kansansiv is tys-

j ä r j e s t ö j ä . Ryhdytään toimenpiteisi in opintotukijärjestelmän l a a j e n t a -

miseksi koskemaan kaikkea peruskoulun j ä l k e i s t ä opetusta. I l taopiskelun 

j a kir jeopiskelun edel lytyksiä parannetaan.. Kehitysvammaisten kouluoloi-

hin ki innitetään e r i t y i s t ä huomiota. 

Kaikki oppilaitokset j a koulutuspoliti ikan suunnittelu pyritään 

keskittämään opetusministeriön alaisuuteen. Taidehallinnon kehittämisoen 

ki innitetään huomiota. T i e t e e l l i s t ä j a teknistä tutkimus- j a kehittämis-

toimintaa tuetaan tehokkaasti. 
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HALLINNOLLISIA UUDISTUKSIA 

Eri p u o l i l l a yhteiskuntaa tapahtuvan suunnittelun yhteensopeutta-

miseksi j a kasvupolit i ikkaa varten tarpeel l i sen tavoi t tee l l i suuden l i -

säämiseksi tehostetaan pitkän aikavälin y h t e i s k u n t a p o l i i t t i s t a suunnit-

te lua . Valtioneuvoston kanslian j a sen alaisten suunnitteluel inten mah-

dol l isuuksia sopeuttaa yhteen t a l o u d e l l i s t a , to iminnal l is ta j a aluepo-

l i i t t i s t a suunnittelua, e r i t y i s e s t i a l u e e l l i s t a k e h i t y s p o l i t i i k k a a , vah-

vistetaan j a varataan tarkoitukseen r i i t t ä v ä s t i määrärahoja. 

Valtioneuvosto tekee periaatepäätöksen maakuntaitsehallinnon to-

teuttamisesta 1970-luvun alkupuoliskolla. Ryhdytään periaatepäätöksen 

edel lyttämiin l i s ä s e l v i t y s - j a valmistelutöihin v ä l i t t ö m ä s t i . Kunta-

uudistus toteutetaan välttäen pakkoa j a ottaen huomioon kuntalaisten 

mie l ip i teet sekä käyttäen tehokkaasti hyväksi myös yhteistoiminta-

alueiden muodostamisen tarjoamaa mahdollisuutta. Kuntauudistusta j a 

maakuntaitsehallintoa toteutettaessa pyritään säilyttämään k i e l e l l i -

s e s t i yhtenäiset alueet . 
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Ryhdytftän tehostamaan ympäristön suojelua j a sen hallintoa perupjc.-
malla erityinen ympäristönsuojeluvirasto j a sen yhteyteen ympäristöniuc-
jfcluneuvottelukunta, jotka ryhtyvät keskitetysti johtamaan ympäristön-
suojelutyötä. Tutkitaan mahdollisuudet säätää erityinen valmistevero ym-
päristöä saastuttavil le tuotte i l le . 

Siirtolaisuuskysymyksen hoitoa varten tarpeellinen selvitystyö a lo i-
tetaan, Perustetaan siirtolaisuusneuvottelukunta. Tämän tulee huolehtia 
si irtolaisuuspoliti ikan valmistelusta mm. s i t ä silmällä pitäen, et tä työ-
voiman värväys Suomessa tapahtuu viranomaisten välityksellä j a et tä ul-
komailla asuvilla suomalaisilla säilyy käytännössä mahdollisuus palata 
kotimaahansa. 

Yritysdemokratialainsäädäntöä ryhdytään k i i r e e l l i s e s t i valmiste-
lemaan. 

Naisten aseman parantamista tarkoittaviin toimenpiteisiin ryhdytään 
asiaa tutkineen komitean työn pohjalta. 

Suoritutetaan selvitys vaalilainsäädännön parantamiseksi s i ten, 
että puolueiden saamat edustajapaikat vastaisivat nykyistä paremmin vaa-
le i s sa annettuja äänimääriä. Tässä yhteydessä tutkitaan mahdollisuus 
alentaa edelleen änioikeusikärajaa 13 ikävuoteen. 
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i LUOTTAMUKSELLINEN 
2/7 1970 

L i i t e hallituspöytäkirjaan niistä aäoista, jotka neuvottelussa on 
sovittu pantavan hallituksen toimesta selvitettäviksi. 

Asetetaan lähinnä parlamentaarisista henkilöistä kokoonpantu komitea 
selvittämään puolustuslaitoksen tehtävät nykyaikana. 

I Asetetaan komitea laatimaan esitys kulttuuripalvelusten tuotannon, 
jakelun ja rahoituksen järjestämiseksi siten, että kaikkien kansalais-
piirien kulttuuritarpeet ja maksukyky otetaan huomioon. 

Asetetaan komitea selvittämään saamelaisten asemaa ja ryhdytään tar-
vittaviin toimenpiteisiin heidän toimeentulonsa turvaamiseksi sekä sivis-
tyksellisen ja oikeudellisen aseman parantamiseksi. 

Valtiosäännön uudistustyö pannaan vireille. 

Opettajien uudelleen- ja jatkokoulutus koulu-uudistuksen yhteydessä 
järjestetään tehokkaasti. 

Tehostetaan toimenpiteitä huumausaineiden väärinkäytön ehkäisemi-
seksi sekä hoitomahdollisuuksien järjestämiseksi näiden aineiden väärin-
käyttäjille. 

Poliisiasioiden miniseeriöiden ministeriöiden välisen työmäärän ta-
saamiseksi sisäasiainministeriöstä oikeusministeriöön. 

Työllisyyskoitdstoon pääsyn ehtojen muuttaminen siten, että alaikä-
rcja poistetaan ja että aviopuolison tai vanhempien tuloja ei oteta 
huomiooni 

I 

Kansaneläkkeiden sitominen ansiotasoindeksiin. 

1 

r-i 

f! 

Tukilisien korottaminen. 

Alimman sairausvakuutuspäivärahan korottaminen ja äitiysrahan mak-
samisen pidentäminen. 

Yksinäiset äidit saatetaan perhe-eläkejärjestelmän piiriin. 

Työtulojen etuoikeuden ulottaminen kaikkiin työtuloihin tiettyyn 
rajaan asti. 

Työeläkelakien muuttaminen siten, että vähennetään täyteen eläkkee-
seen tarvittavien työvuosien määrää. 

Valtion vakuutuslaitoksen perustaminen huolehtimaan yleisestä ta-
pat urmavakuutukses ta, yleisestä liikennevakuutuksesta, valtion osakeyh-
tiöiden esinevakuutuksista sekä kuntien vakuutuksista. 

Asumistuen asteittainen laajentaminen. 

11 
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Oppisopimuslain uusiminen ja tehokkaan valvonnan järjestäminen. 

Rakennustoiminnan kustannustason alentaminen, kaavoituksen tehos-
taminen ja asunto-obligaatioiden käyttö rahoituksessa. 

Oman asunnon verotuksesta luopuminen. 

Väestörekisterin siirtäminen kokonaan valtion ylläpitämäksi. 
! Lisäarvonverotukseen siirtyminen taloudellista tasapainoa järkyt-

tämättä ja pienituloisten elinkustannuksia lisäämättä. 

Perintö- ja lahjaveron määräämisen, maksuunpanon ja kannon siirtä-
minen tuloverotuksen yhteydessä suoritettavaksi. 

Ansiottonien arvonnousujen verotus. 

Ammattientarkastuslain uudistaminen, vuosilomalain tarkistaminen 
ja työtuomioistuinlain uudistaminen. 

Yritysten harkintaverotuksesta luopuminen sekä kaikkien tulojen 
julkisuusperiaatteen ja ilmoittamisvelvollisuuden toteuttaminen verotuk-
sen yhteydessä. 

Maatalouden omaisuusverotuksesta luopuminen, kuten on luovuttu mui-
den yritysten omaisuusverosta liikeverotuksessa. 

Mainos- ja edustuskulujen vähennyskelpoisuuden rajoittaminen liike-
verotuksessa. 

Kaikkien valtionapujen porrastaminen kantokykyluokituksen mukaan. 

Yleisen kantokykyluokituksen tarkistaminen. 

Kuntien keskussuhdannerahaston perustaminen, johon kunnat voisivat 
tehdä suhdannetalletuksia. 

Vanhojen kaupunkien erityisrasituksista luopuminen. 

Yrittäjien saattaminen maksujen suhteen samaan asemaan yrittäjä-
eläkkeiden järjestclmäBoä. 

Heikossa taloudellisessa asemassa olevien lehtien tukeminen. 
Asuntotuoteinnon kokonaisrahoituksen takaamiseen tähtäävien järjes-

telyjen tukeminen. 

I ^ 
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PÖYTÄKIRJA laad i t tu Suomen Sos ia l ide-
mokraattisen Puolueen puoluetoimikunnan Ja 
sosialidemokraattisen eduskuntaryhmän toimi-
kunnan yhteisestä kokouksesta, Joka p ide t -

f 

t i i n eduskuntatalossa 80s«-dem» ryhmän huo-
neessa t i i s t a i n a 14, päivinä heinäkuuta 
1970 alkaen kel lo 14.00. 

Kokouksessa ol ivat saapuvil la seuraavat 
puoluetoimikunnan Jäsenet: Rafael Paasio, 
Kalevi Sorsa, Vilho Halme, Lars Lindeman, 
Ulf Sundqvist, Valde Nevalainen, Veikko Hel-
l e , Sylvi Si l tanen, Jaakko Hyvönen j a Väinö 
Vilponiemi, sosialidemokraattisen eduskunta-
ryhmän toimikunnan Jäsenet Kalervo Haapasa-
lo , Lyyli Aalto, Uljas Mäkelä, Sinikka Luja, 
Esko Niskanen, Valdemar Sandelin, Matti Ah-
de Ja Mikko Laaksonen, puoluetoimiston t o i -
mihenkilöt Pekka J . Korvenheimo Ja Martti 
Aberg sekä eduskuntaryhmän s i h t e e r i Ilmo 
Kolamo. 

Puhetta Joht i Rafael Paasio Ja s ih-
teer inä toimi Martti Aberg« 

1 §. 
Kokous ka t so t t i in l a i l l i s e k s i Ja päätösval ta iseks i . 

2 §. 
Hallituksen paikkajako. Haapasalo s e lo s t i aluksi käytyjä h a l l i -

tusneuvot te luja sekä valmistunutta hall i tusohjelmaa Ja si ihen l i i t t y -
vää toimenpideluetteloa. Haapasalo Jatkoi selostamalla suunnitel lun 
ha l l i tuksen kokoonpanoa* Uuteen hall i tukseen t u l i s i tässä vaiheessa 
16 min i s t e r i ä . Syksyllä eduskunnan kokoonnuttua Ja ta rv i t tavan l a i n -
uudistuksen tapahduttua nimettäis i in vielä sei tsemästois ta minis ter i^ 
Joka o l i s i suunnit telu- Ja ulkomaankauppaministeri» Hal l i tuspaikat J a -
kaantuisivat s i t en , e t t ä sosialidemokraatit t u l i s i v a t saamaan h a l l i t u k -
seen 5 min is te r iä , keskustapuolue 4, SKDL 3$ ruo tsa la i se t 2 Ja l i b e -
r a a l i t 1. Lisäksi o l i s i yksi min i s te r i . Joka o l i s i l i be r aa l e j a l ähe l l ä 
oleva a s i an tun t l j amln i s t e r i . 

Sorsa s e lo s t i tämän Jälkeen kokoukselle keskusteluja paikkojen 
jaos ta e r i puolueiden kesken. Sorsa sanoi, e t t ä puolueen t aho l t a J ä t e t -

i 

t i i n hal l i tuksen muodostajalle, tohtor i Kar ja la i se l l e toivomusluettelo 
I 

n i i s t ä min i s t e r i sa lku i s t a . Jotka puoluetta ki innostavat . Tästä to ivo-
» 

musl ls tas ta on toteutunut ne l j ä paikkaa. Karjalainen o l i i t s e e s i t t ä -
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nyt oman toivomuksensa, jonka mukaan ulkoasiainministeriksi tulisi 
Leskinen, toiseksi valtiovarainministeriksi Liinamaa, toiseksi ope-
tusministeriksi Kalavainen, teollisuusministeriksi Haapasalo ja työ-
ministeriksi Helle. Liinamaa on eilen ilmoittanut, että hän ei ole 
käytettävissä. 

Hallitusneuvotteluissa on ollut keskusteltavana, jatkoi Sorsa, 
toiselle sosiaaliministerille kuuluvien hinta-asioiden siirtäminen 
toiselle valtiovarainministerille. Tähän ei hallitusneuvottelijain 
taholla ole otettu myönteistä kantaa. Edelleen on ollut keskustelta-
vana opetusministerien keskeinen työnjako. Karjalainen on esittänyt, 
että ensimmäiselle opetusministerille tulisi varsinainen koulu-
uudistus ja toisen ministerin tehtäviin vapaa kansansivistystyö, 
ammattikasvatus- ja urheilukysymykset. 

Ministeriöiden jako puolueiden kesken tulisi olemaan seuraava: 
pääministeri, keskustapuolue; ulkoasiainministeri, sosialidemokraat-
ti; oikeusministeri, SKDL; I opetusministeri, liberaaleja lähellä 
oleva asiantuntija; II opetusministeri, sosialidemokraatti; puolus-
tusministeri, ruotsalainen kansanpuolue; I valtiovarainministeri, 
ruotsalainen kansanpuolue; II valtiovarainministeri, sosialidemo-
kraatti; teollisuusministeri, sosialidemokraatti; kauppaministeri, 
liberaalit; sisäministeri, keskustapuolue; työministeri, sosialide-
mokraatti; maatalousministeri, keskustapuolue; liikenneministeri, 
SKDL; I sosiaaliministeri, SKDL ja II sosiaaliministeri, keskusta-
puolue. Suunnittelu- ja ulkomaankauppaministeriksi, paikka, joka täy-
tetään syksyllä, tulee ministeri Olavi J. Mattila. 

Lopuksi Sorsa sanoi, että vaikka hyviä haluja eri ministeriöi-
den vakansäen vaihtamiseen olisikin, hän ei näe enää siihen mahdol-
lisuuksia. 

Paasio sanoi, että me emme voi suositella hintakysymysten siirtä 
mistä sosiaaliministeriöstä II valtiovarainministerille. Kepu kyllä 
olisi valmis tällaiseen siirtoon. Hintakysymysten hoito ei tulevai-
suudessa tule olemaan helppoa. Jos siirto hyväksyttäisiin, tulisi 
meidän tehtäväksemme kaikki vaikeat kysymykset! hinnat, palkat ja 
työllisyys. 

Sandelin totesi, että jos sisämiristeriksi tulee kepun Jämsen, 
tulee tilanne olemaan kauhea. 

Sorsa mainitsi kepun kenties olevan kiinnostunut vaihtamaan II 
sosiaaliministerin salkun II opetusministerin salkkuun. ' 

Hyvönen piti II valtiovarainministerin salkun ottamista arvelut-
tavana, koska ministerin tehtäväpiiriin kuuluvat virkamiespalkat• ^ 
Tällöin joudutaan tavallaan taistelemaan ammattiyhdistysliikettä vas-
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t a a n . Jos s u i n k i n on mahdol l i suuks ia^ t u l i s i s a l k k u v a i h t a a l i b e r a a -
l i e n kanssa kauppamin i s t e r i n sa lkkuun , 

S i l t a n e n sanoi puolue to imikunnassa Jo p ä ä t e t y n , e t t ä meidän e i 
t u l i s i o t t a a kumpaakaan v a l t i o v a r a i n m i n i s t e r i n s a l k k u a . On k i u s a l -
l i s t a , e t t ä ny t vain joudutaan toteamaan p a i k k a j a k o . 

Väyrynen t o t e s i , e t t ä kepun saamaa m i n i s t e r i p a i k k a s a a l i s t a on p i -
d e t t ä v ä hyvänä j a p a i k k o j a t ä r k e i n ä . Puo lue to imikunnassa e i p i d e t t y 
t ä r k e ä n ä v a l t i o v a r a i n m i n i s t e r i n paikan o t t a m i s t a . I I s o s i a a l i m i n i s t e -
r i n pa ikka o l i s i o l l u t m e i l l e t ä r k e ä , . Puhuja p a h o i t t e l i e r i t y i s e s t i 
s i t ä , e t t ä s i s ä m i n i s t e r i n pa ikka menee k e p u l l e j a v i e l ä J ä m s e n i l l e . 
Kuntauudis tuksen k o h d a l l a e i voida o d o t t a a mi tään e d i s t y m i s t ä Jämse-
n i n a i k a n a . 

Haapasalo m a i n i t s i , e t t ä nyt on unohdet tu s e , e t t ä ryhmä a n t o i 
h a l l i t u s n e u v o t t e l i j o i l l e v a l t u u d e t sop i a a i n a s a l k k u j a k o a myöten 
a s i a s t a j a ku t sua ryhmä v a s t a sen j ä l k e e n k o o l l e . 

Niskanen huomaut t i , e t t ä hän a i k o i m a i n i t a j u u r i s a m a s t a , k u i n 
minkä Haapasalo o l i s anonu t . 

Sorsa s a n o i , e t t ä me esi t imme tdLvomuslistassarnme v i i s i m i n i s t e r i -
s a l k k u a j a n ä i s t ä saimme n e l j ä haluamaamme, T u l o s t a on p i d e t t ä v ä s i e -
d e t t ä v ä n ä . S i i n ä v a i h e e s s a , kun jouduimme ot tamaan I I v a l t i o v a r a i n -
m i n i s t e r i n s a l k u n , o l i t a r j o l l a kolme s a l k k u a : I I v a l t i o v a r a i n m i n i s -
t e r i n , p u o l u s t u s m i n i s t e r i n j a I I s o s i a a l i - e l i h i n t a m i n i s t e r i n s a l -
k u t . J o s h i n t o j a e i s i i r r e t ä I I v a l t i o v a r a i n m i n i s t e r i l l e , t u l e e k e -
p u l l e k i n t a r p e e k s i v a s t a t t a v a a , 

Sande l i n t i e d u s t e l i , mi tä m a h d o l l i s u u k s i a on y i e l ä v a i h t a a e r i 
) 

m i n i s t e r i n s a l k k u j a , 
Vi lponiemi sanoi I I v a l t i o v a r a i n m i r i s t e r i n pa ikan o t t a m i s e s s a o l e - ; 

van sekä hyvät e t t ä huonot p u o l e n s a . Hyviä p u o l i a on s e , e t t ä m i n i s -
t e r i on h i n t a - j a palkkaneuvoston j ä s e n . . 

I 

Luja t o t e s i , e t t ä ryhmä on p i t ä n y t o p e t u s m i n i s t e r i n , pa ikan s a a -
m i s t a t ä r k e ä n ä . Hyvä, j o s p a i k a l l e saadaan s o s i a l i d e m o k r a a t t i « 

Haapasalo huomaut t i , e t t ä . v a k a u t t a m i n e n e i t u l e ja tkumaan t ä l l a i * 
s e n a , vaan t u l l a a n joutumaan u s e i h i n h i n n a n k o r o t u k s i i n . 

Halme s a n o i , e t t ä meidän t u l i s i t a r j o t a I I v a l t i o v a r a i n m i n i s t e r i n 
s a l k k u a h i n t o i n e e n k e p u l l e . 

Aa l to t o t e s i , e t t ä jollemme o t a I I v a l t i o v a r a i n m i n i s t e r i n salkkUEi 
m e i l l ä e i t u l e olemaan yhtään henk i löä r a h a - a s i a i n m i n i s t e r i v a l i o k u n -
nassa« Minä k a u h i s t u n , j o s J ämsen i s t ä t u l e e s i s ä m i n i s t e r i . K u n t a u u d i s -
t u s s i i r t y y s i l l o i n a inak in 15 v u o t t a e t e e n p ä i n . Kysy i , t u l e e k o SAK 
antamaan miehiään h a l l i t u k s e e n . E h d o t t i , e t t ä s a l k k u j a k o ' h y v ä k s y t t ä i -
s i i n s e l l a i s e n a a n . H i n t o j a e i ku i tenkaan t u l e s i i r t ä ä I I v a l t i o v a r a i n -
m i n i s t e r i l l e . 
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Laaksonen sancd» e t t e i SAK voi antaa mitään sitoumuksia^ mutta 
86 e l myöskään näe e s t e t t ä , jos hall i tukseen mennään kansanedustajan 
ominaisuudessa« 

Haapasalo sanoi keskuctelloensa Hämäläisen kanssa SAK:n miesten 
matkaantulosta, j a Hämäläinen i l m o i t t i , e t t ä se e l tu le antamaan mie-
hiään hal l i tukseen. Mlkko Laaksonen on kuitenkin myös kansanedustaja; 

Mäkelä sanoi meille tulevan jo vaikean työministerin salkun, s i k -
s i e i meidän tu le enää ot taa h in to ja ; Ehdott i , e t t ä ryhdyt tä l i ln j o 
nimeämään; 

l̂ hde sanoi vaikeuksia tulevan joka ise l le m i n i s t e r i l l e ; 
Sorsa sanoi salkkujenvaihdosta t i e t y s t i voitavan keskus te l la , 

mutta kun t iedot t ä s t ä vuotavat julkisuuteen, annamme Itsestämme 
hieman omituisen kuvan; Paikkojen jakautuma t u l i s i mielestäni hyväksyä 
t ä l l a i s e n a , hän sanoi« 

Lindeman t o t e s i , e t t ä kun suunnit te luminlster iksi tu lee syksyillä 
Mat t i la , on kepulia v i i s i min is te r iä ; 

Paasio t o t e s i , e t t ä kyllä meidän p i t ä i s i lähteä t ä l t ä poh ja l t a . 

Päätös: Hall i tusneuvottel i joiden es i tys ministeripalkkojen Jaos-
t a pää te t t i i n hyväksyä j a e s i t t ä ä eduskuntaryhmän kokoukselle. 

Paasio e s i t t i , e t t ä siirtyisimme er i salkkujen jakoon; Tuleeko 
ulkoasiainministerin paikalle muita es i tyksiä kuin Leskinen? 

Päätös I Pää te t t i in e s i t t ä ä eduskuntaryhmän kokoukselle u lkoas i -
a inminis ter iks i Väinö Leskistä, 

Paasio: Työministeriksi? Helle? 
Nevalainen sanoi Pohjois-Karjalan pilrltoiraikunnan päätöksen mu-

k a i s e s t i esi t tävänsä Uki Vout i la is ta . 

Päätös: Pää te t t i in e s i t t ä ä työministeriksi Veikko He l l e t t ä , 

Paasio: Teollisuusministeriksi? 
Sandelin e s i t t i Kalervo Haapasaloa. 

Päätös: Pää te t t i in e s i t t ä ä teo l l i suusminis te r iks i Kalervo Haapa-
saloa , 

Paasio: I I opetusministeriksi? 
r 

LuJa e s i t t i Meeri Käavaista, ^ 
Niskanen sanoi kansan äänestäneen eduskuntaan use i ta n a i s i a . On ^ 

kansan tah to , e t t ä halli tukseen tulee myös yksi nainen, Kimnattl Kala-
valsen valintaa* ' .• » \ 

Haapasalo sanoi ha i l l tusneuvot te l l j a ln tahol ta keskustellun Ka-
lavalees ta ja S i l t a s e s t a , 

f:f 
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Siltanen sanoi naisten taholla olleen keskustelua siitä, että 
jos salkku olisi sosiaaliministerin, olisi hän käytettävissä. Jos taas 
kysymyksessä olisi koulu- ja sivistysasiat, olisi paikka Kalavaisen; 
Kannatti Lujan esitystä» 

Sorsa sanoi, että hallituksesta ei tule suosittua. Jo pääministe-
rin vähäinen kansansuosio tulee leimaamaan sen toimintaai Sosialide-
mokraattisten ministereiden täytyisi pystyä erottautumaan» Ennen kaik-
kea meiltä täytyisi olla positiivinen vastahahmo Karjalaiselle» Täl-
lainen haiimo olisi kenties ollut Liinamaa» Opetusministerin paikalle 
Sorsa esitti keskusteltavaksi kahdesta henkilöstä» Jos haluaisimme 
osaltamme antaa hallitukselle hahmoa, olisi meidän asetettava opetus-
ministeriksi nuori henkilö tai kokenut alan virkamies» Esitti keskus-pe r ,0 teltavakfai Ulf Sundqvistista ja-RaiiUr Virtasesta^ 

Paasio sanoi, että ministeriemme tulee olemaan vaikea erottua 
muista« 

Halme sanoi Sorsan puhuneen viisaasti.' Uudistusmielisyys täytyisi 
näkyä henkilöistä; Esitti Pekka Kuusta. 

Vilponieroi totesi, että esille on tullut paljon hyviä nimiä» 
Hänen mielestään olisi tehtävä ratkaisu, niin kuin naiset esittivät, 
ja nimetä Meeri Kalavainen. 

Ahde totesi, että nuori ministeri antaisi meidän ryhmällemme hah-
moa. Kannatti Sundqvistin valintaa» 

Niskanen sanoi Karjalaisen esittäneen toivomuksen, ettei ryhmä i 
nimeäisi kahta naista.' Tämä toivomus voidaan jättää omaan arvoonsa. ' 1 

Päätös: Päätettiin esittää II opetusministerin paikalle Meeri ' ' 
Kalavalsta. 

Paasio: II valtiovarainministeri? 
Sandelin esitti Mikko Laaksosta» 
Aalto sanoi Etelä-Hämeen piiritoimikunnan esityksen mukaisesti 

esittävänsä Väinö Mäkistä. 
Päätös: Päätettiin esittää II valtiovarainministeriksi Mikko 

Laaksosta. 
3 §. 

Päätettiin, että Kalevi Sorsa esittää puoluetoimikunnan Ja edus-
kuntaryhmän toimikunnan yhteisen kokouksen esitykset eduskuntaryhmän 
kokoukselle. 

i 

Muita esille tulevia asioita ei ollut» Kokous päättyi kello 15«lo. 

•uV 
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V a k u u d e k s i : 

Rafael Paasio Kalevi Sorsa 

Martti Aberg 
, { 
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« • ^ *J PUppVyORO^SDPiN^EpysmTARYim 

Tov^rt puheenjohtaja, 
arvoisat puoluetoverit. 

Talousjohtaja Paanasen ja omasta puolestani mitä parhain kii-
tos siitä, että olemme saaneet kutsun saapua tänne käsittelemään 
Yleisradion taloudellisia kysymyksiä ja muutenkin sitä tärkeää 
yhteiskunnallista palvelua, jonka sähkömagneettinen viestintä 
muodostaa« Viime aikanahan on julkisessa keskustelussa kiinnitet-
ty erittäin paljon huomiota yleisradiotoimintaan ja etenkin sen 
rahoitukseen, ja sanoisinkin, että tällainen huomio on meidän 
mielestämme ehdottomasti myönteistä ja tärkeää. Sellainen yhteis-
kunnallinen palvelu, jota harjoitamme, ei sisällä mitään, josta 
ei pitäisi ja voisi puhua julkisesti, eikä tässä maassa lienekään 
uolsta toiminnan alaa, johon kohdistuisi niin voimakas vallitus. 

Haluan ensiksi ottaa muutaman yleisen lähtökohdan. Yleisradio-
toiminnalle on kuusikymmentäluvulla ollut ominaista nopea kehi-
tys erityisesti mustavalkoisen television, mutta myös radion 
puolella. Toiminnan nopea laajentaminen on ollut pääasiallisesti 
mahdollista siksi, että mustavalkoisen television kehitys on tuot-
tanut tuloja. Tämä mustavalkoisen televisio:(J laajentuminen on 
kuitenkin nyt käytännöllisesti katsoen päättynyt, joten kun tulo-
perusteet, 'toisin s anoen lupamaksut ovat olleit muuttumatta, 
yhtiön tulojen lisääntyminen on myös hidastunut ja melkein pysäh-
tynytkin nykyiselle tasolle, joka on noin 125 miljoonaa markkaa. 

On pidettävä mielessä, että television katseluluvan hintaa ei 
ole koskaan korotettu, vaan se on yhä edelleen sama kuin vuonna 
1957, jolloin se määrättiin silloiseksi 6 000 markaksi ^a on edel-
leen sama 60 markkaa. Se lienee ainoa julkinen tai yksityinen 
maksu, joka on ollut muuttumatta 13 vuotta. Radiolupaa puolestaan 
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2, 
luvista kertyy tällä hetkellä pyöreästi 35 miljoonaa markkaa 
ja televisioluvista 65 miljoonaa markkaa, minkä lisäksi tuloja 
televisiomainonnasta on noin 25 miljoonaa markkaa, mitkä kaikki 
yhteensä tekevät edellä mainitut ]25 miljoonaa markkaa. Tämä 
nykyisin tuloperustein normaalisti kertyvä summa nousee arvioi-
den mukaan enää vain noin kolme- prosenttia vuodessa* sen jälkeen, 
kun mustavalkoisen television laajentuminen on päättynyt eikä 
väritelevisio oikein ole vielä alkanut ja puolestaan radioluvissa 
on tultu melko lähelle lopullista määrää, toisin sanoen radio on 
käytännöllisesti katsoen joka perheessä. 

Yleisradion hallintoneuvoston ja johtokunnan piirissä onkin 
jo kauan nähty, että tuloperusteiden muuttaminen on tulossa ajan-
kohtaiseksi, mikäli toimintaa tekMseltä ja ohjelmalliselta kan-
nalta aiotaan jatkuvasti kehittää tai pysyä ylipäänsä kansainvä-
lisen kehityksen tasalla. Johtokunta esittikin jo vuonna 1967 

# 

lupamaksujen korottamista ja nyt jälleen uudelleen, mutta hallin-
toneuvoston mielestä ei silloin ja kuten näyttää nytkään ollut 
edellytyksiä korotuksille. 

Ennen kuin käyn käsittelemään edessä avautuvia näköaloja ja 
vaihtoehtoja, haluan puuttua erääseen poliittisluonteiseen asiaan. 
Viime aikana käydyssä julkisessa keskustelussa on esitetty, että 
Yleisradion menotalouden kasvaminen olisi erityisesti tapahtunut 
edellisen vasemmistoenemmistöisen hallintoneuvoston aikana ja sen 
syystä, mutta on sanottava, että varsinainen suuri kasvu tapahtui 
sinä aikana vuodesta 1964 vuoteen 1967f jolloin Yleisradiossa 
istui porvarillisenemmistöinen hallintoneuvosto» Johannes Virolai-
sen puheenjohdolla. Sitä ennen istui vasemmistoenemrristö puheenjoh-
tajana Rafael Paasio. Tämän hallintoneuvoston '..yväkpyraä viimeinen 
budjetti oli vuodelle 1964 loppusuruinaltaan 79,3 miljoonaa markkaa. 
Seuraavan pcrvaiilliseriemmistöisen iiallintoneuvoston en5j..'rr.ainen 
oudjetti vaodei:a 1955 oli jo 101,3 -ulDoonafc, ¿a /̂ucnaa 1^67 
\M vtr̂ T̂dloon tu^ illenr» , flilloin "COfyii-

n 

Hi 

! i 

i® 

I -I 
•ii 



J 

r l L 5 14) 

il 

3. 
t e t t i i n edel l iBen hal l intoneuvoston hyväksymään b u d j e t t i a loppu-

summaltaan 124,3 mj l joonaa markkaa. Nousu Paasion Jä lkeen V i r o l a i -

sen kaudel la o l i s i i s 79 ,5 mi l joonasta 124 ,3 mil joonaan, j a kun 

puolestani o l i n kaksi vuotta puheenjohtajana j a l o p e t i n vuonna 
• • 

1969, n i i n Y le i s radion budjet in loppusumma o l i 124 ,9 mil joonaa 

e l i t o i s i n sanoen jo t u o l l o i n o l i menotalouden kasvaminen p ä ä t t y -

nyt j a o l t i i n s ä ä s t ö l i e k i l l ä . 

Kun e s i t ä n nämä t i e d o t t ä ä l l ä , ei tarkoi tuksena o l e o s o i t t a a 

ketään sormel la , vaan ainoastaan näyt tää , e t t ä viime päivien 

p o l i i t t i s e s s a keskuste lussa t o s i a s i o i t a on k ä s i t e l t y hiukan 

tarkout^ksenmukaisest i . I t s e a s i a s s a Yle isradion t a l o u d e l l i n e n ' 

kasvu noina vuosina ei ole moit i t tavaakaan, s i l l ä kun t u l o t k a s -

voivat mustavalkoisen t e l e v i s i o n nopean laajentumisen k a u t t a , 

kävi välttämättömäksi h a r j o i t t a a myös s i j o i t u s - j a muussa to imin-

Tiasaa kasvavaa l i n j a a . Toiminnan laajentumisen vaatimukset ikään 

kuin kaatuivat p ä ä l l e , j a e r i t y i s e n voimakkaasti v a a d i t t i i n t e l e -

v i s i o n rinnakkaisasemaverkon e l i tv 2:n rakentamista , joka 

a s i a i l m e i s e s t i onkin yhtenä kaikkein tärkeimmistä vaikuttanut 

s i i h e n , e t t ä Yle isradion ta lous on r a s i t t u n u t . On n i m i t t ä i n p i -

dettävä m i e l e s s ä , e t t ä tv 2 :n laajentaminen e i tuo Y l e i s r a d i o l l e 

lainkaan l i s ä ä t u l o j a , vaan merkitsee ainoastaan s i j o i t u s t o i m i n n a s s a 

menoja. Kun viime aikana on o l lu t e s i l l ä muun muassa s i j o i t u s t o i -

minnan rahoittaminen l a i n o i t u k s e l l a , onkin sanottava, e t t ä Y l e i s -

radio e i t ä s s ä m i e l e s s ^ l e v e r r a t t a v i s s a t e o l l i s e e n t a i muuhun 

l i i k e t o i m i n t a a n , vaan ettti s i j o i t u k s e t kahteen tärkeimpään kohtee -

seen t e l e v i s i o n rinnakkaisverkkoon j a a l u e e l l i s e e n toimintaan e i -

vät lainkaan l i s ä ä t u l o j a j a ainoat IRffiT̂ IfflfiCMiliM t u l o a t u o t t a v a t 

s i j o i t u k s e t t ä s t ä eteenpäin o l i s i v a t v ä r i t e l e v i s i o s s a , mutta 

s i t ä t a a s kukaan e i näytä haluavan, vaan kaikki haluavat n ä i t ä I 
tu loa tuottamattomia s i j o i t u k s i a . 
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4. 
Nyt haluaisin tulla tämänhetkiseen tilanteeseen. Yleisradion 

johtokunnan piirissä ryhdyttiin viime keväänä laatimaan yhtiön 
taloudenpidolle vaihtoehtoisia ratkaisuja ottaen huomioon, että 
taloudellinen asema oli rasittunut. Ensimmäisenä vaihtoehtona on 
tietysti se, että mikään tällä hetkellä vallitsevasta tilanteesta 
ei muutu, vaan yhtiön tuloperusteet pysyvät jatkuvasti muuttumat-
tomina. Jokainen, joka on perehtynyt taloussuunnitteluun, tietää, 
että tämä vaihtoehto on aina otettava mukaan, jotta nähdään, mikä 
tulee olemaan kehityksen kulku, jos asiat pysyvät entisellään. 
Tämä vaihtoehto, ôta. sittemmin on ryhdytty kutsumaan nollavaih-
toehdoksi, tarkoittaa, että koko toiminta eli siis sekä käytte-
että sijoitusmenot on puristettava sen 125 miljoonan markan katon 
alle, joka yhtiölle kertyy tuloja nykyisin tuloperustein. 

Sen lisäksi otettiin harkittavaksi toinen vaihtoehto, joka 
tarkoittaa samaa kuin nyt iöilifiQiM toteutettavana* olevan tulo- ja 
menoarvion linja eli että käyttömenot ja sijoituksia noin yhden 
miljoonan markan edestä puristetään 125 miljoonan markan alle ja 
muut sijoitukset, erityisesti lähetinasemien ja alueellisten toi-
mintakeskusten rakentaminen, merkitään budjettialijäämäksi ja 
rahoitetaan lainoituksella noin 10 miljoonalla markalla. Tällai-
sen budjetin loppusumma on siis 135 miljoonaa markkaa ja se mer-
kitsee velkaantumisen lisääntymistä. 

Mainittakoon, että kun nyt noudatetaan tätä linjaa,yhtiönäiC 
iiMXMXMÄMMiDtt velkamäärä on noussut noin 20 miljoonaksi markaksi, 
josta pääosa eli yli puolet on omalta eläkesäätiöltä ja muut osa 
pääasiallisesti Postipankilta. Nämä velat on otettu yksinomaan 
si joi^tustarkoituksiin ja on sanottava kaikealla vakavuudella, 
jälleen viime aikana esitetyn väärämielisen poliittisen propagan-
dan vuoksi; että yhtiö peittää kaikki käyttömenonsa ja osan sijoi-
tuksia normaalisti kertyvistä tuloista, mutta hallintoneuvoston 
budjettipäätöksellä ottaa velkaa suuriin sijoituksiin. Budjettia 
oi ole ylitetty eikä tällä hetkellä vallitsevista merkeistä pää-
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5. 
telien tulla ylittämäänkään, vaan pikemminkin syntyy budjettisääs-
töä sen tiukan linjan mukaan, jota Aarne Paananen noudattaa ja 
jokainen, joka tuntee hänet, tietää, että raha ei helpoll^uista 
niistä näpeistä. 

Kun Yleisradion hallintoneuvosto kokoontui elokuun lopulla 
ja käsitteli jo silloin yhtiön taloutta, annettiin senkaltainen 
päätöslauselma, että johtokunta katsoi, ettei se sen nojalla voi 
kovin paljon pitemmälle kehittää budjettivaihtoehtoa, joka merkit-
see velanottoa noin 10 miljoonalla markalla vuodessa, kun tietoa 
tuloperusteiden muutoksesta ei ollut iDemassa. Niinpä tämä vaihto-
ehto^ vaikka sekin on yhtiön piirissä laskettu, ei olekaan tullut 
johtokunnan taholta päätöksen tekoa varten hallintoneuvostoon. 

Kolmanneksi johtokunta on laatinut niin sanotun kohtuulliseii 
kehityksen vaihtoehdon, jossa lähdetään siitä, että tämänkaltainen 
yhteiskunnallinen palvelu jota me harjoitamme, ei saata pysähtyä 
paikoilleen saati taantua kehityksessään, vaan on kyettävä kehit-
tämään toimintaa kohtuullisesti sekä teknisessä mielessä että 
ohjelmallisesti. Tämä vaihtoehto asettuu loppusummaltaan 165 
mjljoonaan markkaan ja johtokunta on asettunut sen kannalle, Se 
kuitenkin merkitsee tuloperusteiden muuttamista siten, että 
lupamaksua korotetaaisiin television osalta 50 markalla ja radion 
osalta 10 markalla vuodessa alaken ensi vuoden alusta. 

Lisäksi oli johtokunnan piirissä alustavasti esillä neljäs-
kin vaihtoehto, joka tarkoitti vielä myönteisempää kehitystä eten-

tinen, ja meidän täytyy tyytyä siihen, että jossakin määrin Itu» 
umme jälkeen kansainvälisestä kehityksestä. Siksipä johtokunta 
katsoo, että kehityksen tulee olla kohtuullista, mutta toisaalta 
myös että olisi kohtalokasta, jos me jättäytyisimme jälkeen silta, 
Mtta tm in nlnlln tApnhtuu. 
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kin teknisten sijoitusten osalta varautumalla muun muassa avaruus- | 
tietoliikenteeseen sekä kolmanteen ulaverkkoon radion puolella, 
mutta tällainen kehitysvaihtoehto lienee tällä hetkellä epärealis-
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On nimittäin pidettävä mielessä, että yleisradiotoiminnalle 
on ominaista kaksi piirrettä. Ensiksi siinä käytetään hyväksi 
yhtä meidän aikakautemme kaikkein nopeimmin ja suorastaan mieli-
kuvituksellisesti etenevää tiedettä ja tekniikka nimittäin elektro-
niikkaa, Se maksaa paljon ja vanhenee nopeasti, joten erittäin 
kalliit elektroniset laitteet on kyettävä kuolettamaan poikkeuksel-
lisen lyhyessä ajassa, jotta voidaan pysyä perässä sen suhteen, 

• 

mitä alan johtavissa maissa teknisesti tapahtuu. Emme voi tietoi-
sesti jättäytyä jälkeen. Toiseksi tällä alalla, joka periaatteessa 
on luovaa tietopalvelua yhteiskunnallisesti vakuttavassa merk tyk-
sessä, joudutaan käyttämään paljon pitkälle koulutettua ja nimen-
omaan erikoiskoulutettua työvoimaa, joka myös on asian luonteesta 
johtuen keskimääräisesti kohtuullisesti palkattua. Nämä kaksi 
piirrettä on siis mielestäni aina yhdistettävä rädioon ja televi-
sioon: tekniikka on kallista ja vanhBntuu nopeasti sekä henkilö-
kuntaa tarvitaan kohtalaisen runsaasti ja se on pitkälle koulu-
tettua ja siten myös kallista. 

Mitä sitten nämä kaksi vaihtoehtoa tarkoittamat käytännössä? 
Nollavaihtoehto merkitsisi muun muassa ohjelmatoiminnan supista-
mista siten, että radion lähetysmäärä vuodessa vähenee 1 700 tun-
tia kun se nyt on noin 12 000 tuntia eli siis vähennys on noin 14 
prosenttia,Viikossa meillä on radi<»bhjelmaa noin 260 tuntia, joten 
viikkovähennys olisi noin 34 - 36 tuntia. Alueelliset radioäähetyk-
set, joita vasta nyt on tietoisesti koetettu uudelta pohjalta saat-
taa käyntiin, vähentyisivät noin 270 tuntia vuodessa ja television 
tuotantoa noin 300 tuntia vuodessax eli siis melkein tunti päi-
vässä. Jouduttaisiin sulkemaan tuotantoyksiköitä radiossa ja tele-
visiossa sekä pitämään radioasemia suljettuina osan vuorokautta. 
Parhaillaan käynnissä olevat sijoituskohteet voitaisiin rakentaa 
loppuun, mutta ei.varustaa muuta kuin perin vaatimattomasti muun 
muassa Tampereen toimintakeskuksen Tohlopin kohdalta. Sen sijasta 
Joihhittnifllin luopumcvnn muun muanea teloviaion rlnnakkaloafjemaver-
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7. 
enemmästä laajentamisesta sen jälkeen kun nyt työn alla olevat 
Jyväskylä ja Sippola valmistuvat. SeuEaavina olisivat vuorossa 
Oulu, Lahti ja todennäköisesti Ylivieskaa sekä sitten Kuopio. 

Nollavaihtoehto ei voisi olla vaikuttamatta erittäin epäedul-
lisesti yhtiön henkilökuntapolltikkaan. Käyttömenoista on palk-
koja ja palkkioita paljon yli puolet eli 
noin 70 miljoonaa yhteensä 125 miljoonasta markasta. Yhtiön hen-
kilökunnan määrä on nyt noin 3 100 ja tästä määrästä suurin osa 
eli noin 1450 kuuluu tekniseen henkilökuntaan. Toimittajia ja 
toiraituspäälliköitä on hiukan alle 400, joten vaikka noudatettai 
siin Paanasen tunnettua linjaa, että Yleisradion toiminta ei 
tule kannattavaksi ennenkuin ohjelmatoiminta kokonaisuudessaan 
lopetetaan, ei itse asiassa ratkaistaisi koko kysymystä. Jos 
nollavaihto tulee toteutettavaksi, se merkitsee, että jouduttai-
siin nyt istuvan hallintoneuvoston toimikaudella vähentämään 
yhtiön toimenhaltijoita noin.400 henkilöllä ja heistä suuri osa 
olisi teknistä henkilöstöä. XMMXMmMfMIM Tällainen ratkaisu 
vaikuttaisi tietysti lamauttavasti yleisradiotoimintaan meidän 
maassamme ja olisi erittäin kohtalokas siirto, jonka kielteinen 
vaikutus tuntuu kauan. 

Nämä ovat osoituksia siitä, että on täysin ymmrrettävää, 
että johtokunta ei ole voinut tämän näköalan ollessa edessä 
päätyä hyväksymään nollavaihtoehtoa, vaan on kohtuullisen kehityk-
sen vaihtoehdon kannalla, vaikka se merkitseekin, että on täyty-
nyt tehdä samalla esitys lupamaksun korottamisesta. 

Me tiedämme täysin, että lujiamaksukysjrmys on kuuma peruna, 
joka polttaa suuta ja jota ei oikein uskalleta nielaista, eikä 
edes paljon pureskellakaan, mutta katsotaanpa ensiksi kansainvälis-
tä mertailua. Ruotsissa maksaa radio- ja televisiolupa yhteensä 
noin 144 markkaa, Tanskassa 156 markkaa ja Norjassa 122 markkaa. 
Meillä yhteissumma on niin kuin tidätte 80 markkaa. Ruotsissa on 
lupnrinVaun korotus eitä paitsi juuri nyt ajankohtainen Ja tulee 
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8. 
esille vielä tänä vuonna. Kun Ruotsin radion talousjohtaja kävi 
täällä, hän sanoi, että vaikeudet ovat heillä samat mutta vielä 
kokonaan toista raittaluokkaa. Heilläkin yksi tärkeimpiä syitä 
taloudellisiin vaikeuksiin on toinen televisio-ohjelma. 

Tuntuu, että olen puhunut jo liian pitkästi ja haluan vain 
aivan lyhyesti viitata muutamaan asiaan. Ensiksi miten olisi suh 
tauduttava eräiden yleisradiotoimintojen suoraan rahoittamiseen 
valtion budjetista. 

Yleisradion johtokunnan vaihtoehdoissa, jotka on esitetty 
hallintoneuvostolle, on lähdetty siitä, että toteutettaisiin 
osakepääoman korotus. Yleisradion osakepääoma on nyt vain 131 500 
markkaa, joka ei ole missään kohtuullisessa suhteessa yhtiön niin 
sanoakseni liikevaihtoon. Johtokunta onkin tehnyt hallintoneuvostolr 
le esityksen, että osakepääomaa korotettaisiin ainakin sillä mää-

* 

rällä, jolla voitaisiin maksaa nyt kertyneet velat. Tällöin oraak-
sTjttaisiin se periaate, että yleisradiotoiminta kokonaisuudessaan, 
siis sekä käyttömenot että sijoitukset, pitäisi kyetä maksamaan 

t 

vuosi vuodelta kertyvin tuloin ilman velkaantumista. 
Täm'än lisäksi on olemassa eräitä erityisradiotoiminnan alo-

ja, joita voitaisiin rahoittaa valtion budjetista. Otetaan esi-
merkeiksi muun muassa kouluradiosi ja -televisio sekä opetustoimi ja 
aikuiskasvatus yleensä, ulkomaille sujntautuvat palveluk6«t, kehi-
tysalueiden toimintakeskusten rakentaminen ja aivan erityisesti 
pohjoiskalottialueen ohjelmatoiminta. Nämä esimerkit tarkoittavat 
rahaksi muutettuina seuraavia summia: opetustoimi ja aikuiskasva-
tus noin 3 miljoonaa vuodessa, kehitysalueet ja pohjoiskalotti 
noin 1 miljoona vuodessa tästä eteenpäin, mutta tolmintakezkuksla 
voidaan tietysti rakentaa jossakin määrin nopeammin jos va oja 
tarjoutuu, ulkomaan palvelu noin 1,5 miljoonaa eli yhteensiasket-
tuina 5,5 miljoonaa, joka summa ei Yleisradion taloudenpitoa mi-
tenkään ratkaisevasti muuta, mutta tietysti näiden toimin-cojen 
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Iv-ohdnll.lft vnllcnttnn my»nteioonti, Kuuan orityinala on .yorkcsJcult-

I 

f" 
i 
i— 

it 

I M 



ti 
9. 

tuuriin liittyvät toiminnot kuten radion sinfoniaorkesteri, joka 
maksaa nyt noin 3 miljoonaa markkaa vuodessa. Sen Ippettaminen 
niin kuin joskus on kuullut esitettävän on suuri kansallinen 
kulttuurikysymys eikä johtokunta ota tällä hetkellä eikä ilmeisesti 
koskaan itse Icokonaan vastuuta tällaisesta k^opa kansainvälisestä 
sivistyselämän rappeuttamisesta, sillä Radion sinfoniaorkesteri on 
erittäin korkeatasoinen kiitos kapellimestareiden Paavo Berglund 
ja Okko Kamu, joka hylkäsi Berliinin sinfoniaorkesterin tarjouk-
sen meidän hyväksemme. 

Erittäin lavea perspektiivi näyttäytyy jos ryhdytään puhumaan 
yleisradiotoiminnan koko kustannukset siirtämisestä julkisin 
varoin tapahtuvaksi eli toisin sanoen sen yhteiskunnallisen vies-
tintän tarjoamiseksi ilmaisantina, jota yleisradiotoiminta tarkoit-
taa. Mielestäni tämä on erittäin hyväksyttävä ja periaatteessa 
nimenomaan sosialidemokratian ajatuskuntaa toteuttava tulevaisuu-
den näköala, ja n t kun yleisradiopolitiikasta on muodostumassa 
yksi lähitulevaisuuden suuria poliittisia kysymyksiXJCä Suomessa, 
tämä vaihtoehto on syytä ottaa SDP:n piirissä sangen vakavasti. 
Mutta se samoin kuin koko yleisradiotoiminnan aseman muuttainen 
julkishallinnossa on pitkäaikaisen määrätietoisen toiminnan tulos, 
ja olen useasti sanonut, että B±ilutmBmazur ehtii moni kukki kuolla 
ennen kuin se suo sulaa, että päästään yleisradiotoiminnan tarjoa-
miseen ilmaisantina kansalaisille ja kustannusten maksattamiseen 
valtion talouden kautta. Siksipä mielestäni on syytä tehdä ero 
pitkän tähtäyksen toivottavan ratkaisun Ja lyhyen tähtäyksen vält-

4 
t 

tämättömyyden välillä, jotta pyrittäessä parhaaseen tulokseen ei 
samalla tehtäisi tyhjäksi hyvää tulosta nyt. 

Minä en ole siinä asemassa, että voisin mitään toivomusta 
esittää ryhmälle tässä asiassa, mutta haluaisin sanoa, että SDP:n 
edustajat Yleisradion hallintoneuvostossa ovat vakavasti perehty-
neet asioihin ja heillä on kokemusta pitkältä ajalta ja mielestäni 
oolnl onoituo hoirt/ln arvoyallaataan Booialidemokraattinensa e^ua-
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10. 
Vuntaryhrnässä, Joe heillä olisi vapaa valtuus tehdä ratkaisuja 
^lelsradi on taloudenpitoa koskevissa vaikeissa kysymyksissä. 

Olemme sopineet, että Aarne Paananen jää nyt vastaamaan 
kysymyksiin ja voinhan minäkin antaa kokoomuksen ryhmän jonkin ai' 
kaa odottaa, jos teillä, arvoisat puoluetoverit, olisi jotain 
henkilökohtaisesti minulta kysyttävää. Jos ihmettelette, miksi 
olen tänään pukeutunut näin sinimustaan asuun, niin se johtuu 
juuri siitä, että tämän jälkeen menen kokoomuksen ryhmään. 
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lisempien kannattajien Toyötävaikutuksolla, e i Inormol l iöest i Jat-

kuessaan voi johtaa muuh-an, kuin h a l l i t u s y h t e i s t y ö n vaikeutumiseen 

RyhmäiLmo on valmis rakentavassa hcngussa tarkastelemaan syksyn 

aikana eteen tu lev ia suuria tu lo- ja talourjpol i t i ikkaan l i i t t y v i i i 

kysymykGlä. Niideu ratkaiseminen e d e l l y t t ä ä hal l i tuspuolueiden 

l a a j a - a l a i s t a p o l i i t t i s t a yhtenäisyyt tä . 
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Väliasteen hallinnon työryhmä ' 
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SDP:n puoluetoimikunnalle 17.11.1970 toimite tun, e r ä i t ä vä l ias teen 
hall innon kehit tämistoimenpitei tä koskevan kirjelmän poh ja l t a puolu-
een väl ias teen hallinnon työryhmä e s i t t ä ä ryhdyttäväksi s eu raav i inAoi -
'iienpi t e i s i i n : 

vii.; 

I 

- . V 

Kunnallisen yhteistoiminnan järjestysmuotokomitean mietinnön poh-
j a l t a on pyydetty as iantunt i ja lausunnot . Lausuntojen tu lee o l l a 
s i säminis ter iössä joulukuun 15 päivään 1970 mennessä. 
Lausuntojen saavuttua asiassa o l i s i ryhdyttävä p i k a i s i i n toimen-
p i t e i s i i n mietinnön poh ja l t a . Uudistuksen t u l i s i tapahtua vaiheit-
t a i n mietinnön mukaan. Ensimmäisenä vaiheena t u l i s i o l l a yhtenäi-
sen, keskussairaalapi i r ien mukaisen kun ta in l i i t t o j ä r j e s t e lmän luo-
minen. Samalla t u l i s i kun ta in l i i t o t demokratisoida uudistamalla 
l i i t t o j e n luottamuselinten vaal i tapa . 
Liaäse lv i tys tarpees ta huolimatta uudistus o l i s i pantava toimeen 
p i k a i s e s t i nykyisen kun ta in l i i t t o j ä r j e s t e lmän poh ja l t a . Tämä t a r -
j o a i s i nopeimman uudistusprosessin käynti in saamisen mahdollisuu-
den. 

2. öäSjiyGiaitsehallinnon^kus a 

Työryhmä e s i t t ä ä , e t t ä puoluetoimikunta v a a t i s i kustannusten se l -
v i t t ämis tä julkisuudessa olleiden maakuntaitsehall intovaihtoehto-
jen vertaamiseksi keskenään j a sen seikan se lv i t t ämiseks i , ^ t a r jo -

. a is iko maakuntaitsehallinto s i ihen uhra t tavia varoja vastaavan 
palvelutason nousun maakunnan asukkai l le . 

3. Lääninhallinnon^demok^ 

SDP:n t u l i s i aset taa väl iasteen hallinnon kehittämisen lähtökoti-
a O 

daksi hallinnon demokratisoiminen. -
Käytännössä tämä lähtökohta merki t s i s i vaatimusta alue^dlisen 
asiantuntemuksen j a aktiivisuuden käyttämisestä viranomaisten pää-

K SS3 

töksenteon kaikissa vaiheissa: suunni t te lussa , ra tka isu jen ^teossa 
j a täytäntöönpanossa. Lääninhallituksen yhteydessä toimivat lauta-



kunnat j a lääninhallinnon j a piirihallintoviranomaisten neuvotte-
. lukunta on uudistettava j a n i i s tä on luotava yhtenäinen luottamus-

miesjärjestelmä, jonka puit teissa päätöksentekoon osallistuminen 
voisi tapahtua. 

Meneillään oleva lääninhallinnon järjestysmuodon uudistaminen on 
saatettava loppuun keskeytyksittä v. 196? VN:n periaatepäätöksen 
mukaisesti. 

Väliasteen hallinnon työryhmä korostaa e r i t y i s e s t i , e t tä kunta-
uudistus t u l i s i hoitaa er i l l i senä asiana. Si tä e i saa sekoittaa 
maakuntaitsehallinnon toteuttamiseen eikä muihinkaan hallinnon 
kehittämissuunnitelmiin. Kuntauudistus on tarpeellinerl yhteiskun-
nan rakenneuudistuksen seurauksena, johon on ryhdyttävä läänin-
hallinnon j a maakuntaitsehallinnon kehittymisestä riippumatta. 
Myös-pohjoismainen kehitys osoittaa vääjäämättä kuntauudistuksen 
tarpeellisuuden omana kauaskantoisena j a yhteiskunnan perustei-
s i in käyvänä uudistuksena. Kuntauudistus on niin väistämätön yh-
teiskunnan kehittämisen ehto, e t t e i s i l l ä tule myöskään käydä 
kauppaa minkään muun uudistuksen toteuttamiseksi. 

Sisäasiainministeriön t u l i s i vahvistaa nopeasti kuntauudistuksen 
alueellinen ryhmitys. Niin kauan kuin on epätietoisuutta, kuinka 
kuntaryhmitys tapahtuu, ei kuntien suunnittelu- t a i muukaan t o i -
minta voi ol la vakaalla pohjalla. Ryhmityksen vahvistaminen l o i -
s i edellytykset vapaaehtoiselle kuntien yhteistoiminnalle j a yh-
tymiselle, mitä sisäministeriön t u l i s i kaikin tavoin edistää . Ryh-
mitys o l i s i valmistettava s i i t ä riippumatta, millainen kanta ote-
taan i t s e kuntauudistuksen toteuttamiseen. 

Työryhmä es i t tää puoluetoimikunnalle, e t tä se v e l v o i t t a i s i SDP:n 
ministerit toimimaan edellä olevien ehdotusten pikaiseksi toteut-. 
tamiseksi. Kuntauudistusasia t u l i s i het i saada valtioneuvoston 
käsi te l täväksi . 
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Ulkoasiainrriinisteri Väinö Leikkisen aluS' 
tus eräistä ulkopolitiikkaiiirne ajankoh- • 
täisistä kyF;̂ ''myksistä sos.deiri. eduskun-
taryhmässä tänään torstaina 10.12.1970 
klo 15.00 
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Lehdistössä on näinä päivinä esiintynyt ainutlaatuinen 
uutiskuva Saksan liittotasavallan kanslerista polvillaan Varsovan 
ehetoii muistomerkin edessä. Minun ikäpolveni ihminen, jolla on 
Gelvä muistikuva toisen maailmansodan aaton tumielmista vuonna 
1939, Saksan Puolalle esittämien vaatimusten aiheuttamasta ahdis-
tuksesta ja kauhistuttavasta hetkestä, jolloin Hitlerin ilmoitet-
tiin päästäneen armeijansa valloilleen, tajuaa, ettei kysymys ole 
pateettisuudesta. Brandtin elettä ei ole liioin tulkittava 
Canossan matkaksi. Varsovfissa oli polvillaan entinen vastarinta--
mies, vaseinmistolainön, joka oli tehnyt kaikkensa estääkseen 
Hitlerin valtaantulon, mutta joutunut lähtemään maanpakoon jo 
ennenkuin tämä hyökkäsi IHiolaan. 

Sanoisinkin, että juuri tästä syystä sosialidemokraatti 
Brandtilla ja hänen edustamallaan Liittotasayallan nykyhallituk-
sella on ollut moraalistä"rohkeutta nöyrtyä historian edessä ja 
tunnustaa tämän päivän todellisuus. Mitä tahansa sopimuksia Saksan 
ja sen entisten vihollisten rauhantilan mahdollistamiseksi vielä 
tehtäneenkin, Saksan ja Puolan väliseksi rajaksi on nyt de facto 
vahvistettu kaksikymmentäviisi vuotta käytännössä ollut Oder-
Neisse-linja. Toivokaanmie hartaasti, että tämän toisen maailman-
sodan alulle saattaneen ja sittemmin kylmän sodan katalysaattorina 
toimineen kysymyksen ratkaisu nopeuttaisi osaltaan muiden vastaa-
vien kiistakysymysten' selvittämistä ja loisi edellytykset Euroopan 
valtioiden välisten suliteiden normalisoimiselle. 

Meidän on Iruitenkin todettava, ettei vilpittömästi esit-
• ® 

tämämme tarjous auttaa Eî r̂oopan turvallisuuskonferenssin valmis-
teluja ole toistaiseksi saavuttanut NATO-maiden kannatusta. On 
ilmeistä, että liiton eurooppalaiset jäsenvaltiot ovat joutuneet 
hyväksymään kannan, jonka mukaan konferenssin valmisteluihin 
voitaisiin ryhtyä vasta kun lännen ja idän välillä olisi pääöty 
yhteisymmärrykseen eräiden varsin ongelmallisten poliittisten 
kysymysten ratkaisemisesta, Huomattakoon, että näitä kysymyksiä 
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on tullut viime aikoira lisää. Samaan ailraan kuji Neuvostoliitto on 
pysynyt koiifer*̂ nc3iajatus.ta kohtaan ornakBuniaGsaan myöntei.aesoä 
kannasna, lännen ^̂ ille eoittämisöä ehdoissa on tapahtunut selväa 
eokaloiluiaista. 

Kalkille pitäi.si olla selvää, ettei meillä ole minkäänlaista 
halua eikä tarkoitusta ottaa kantaa tapaan millä eri suurvallat 
suhtautuvat turvalliGUuskonferenssin ajatukseen» Kysyinys ei ole 
r/ieidän aloitt(?en.Ti9, meidän esityksemrafi hyväksynisestä tai hylkUämi-
seotä, kysymys or̂  jostain muusta paljon tärkeämmästä asJasta: Jos 
Eurooppaa kaiken viime vuosina tapalituneen myönteisen kehityksen 
jälkeen uhkaa uudelleen kylmä kausi, maanosamme pienten valtioiden 
on lähdettävä niin kaikkien kuin oman etunsa nimessä sitä torjUiiiaan 

lUpn nykytilanteesta osoittautuu 
•. sallittaneen kuitenkin tässä 

todeta, etta turvallisuuskonferenssin aiatus ei ole 
iauäu^^^^ ^^^ kokoonkutsumiskut^u L o l L i f ^ v i i ^ ? I valtioille ylivoimaiseksi hyväksyä, konlerens^ 

aloittaa Suomen mnistiosL fsitettJi^ 
^̂^ mielestäm JoJa tailuis^sa 

sen i^iipf todellakaan Jättää heitteille 
niin ^ icummeista ehkä eivät sitä pidäkään enää 

Mitä tulee yhteydenottoomme Euroopan Talousyhteisöön, kaikki 
se mikä meille on mahdollista Ja tarkoituksenmukaista sanoa, on 
lausuttu Julki ministeri Mattilan EEC:n komissiolle viime kuun 27 
päivänä esittämässä selostuksessa. Se on yleensä saanut ymmärtäväi-
sen vastaanoton. On todennäköistä, että täys-- tai ulkojäsenyyttä 
tai muunlaista järjestelyä tavoittelevien maiden asenteiden ki-
teytyminen Ja integrointiaikataulusta sopiminen vievät paljon 
aikaa. Ratkaisu puoleen tai toiseen ei ole läliiviikkojen, ehkei 
läliikuukausienkaan asia. 

Sosialidemokraattisen puolueen lähtökohtana asian tarkas-
telulle Suomen kannalta on, ettei Suomi ole EEGn laajentamisen 
aloitteentekijä tai integraation laajentamista edes toivova maa, 
rautta toisaalta emme pysty myöskään tällaista kehitystä Euroopassa 
estämään, Jos Englanti pääsee neuvotteluissaan tuloksiin. Suomella 
on selvästi sopeutujan osa. 
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Sopeuturaisessa on kaksi mahdollisuutta: joko osallistumme 
jossain raitassa kaupan esteiden poistamiKeftn nykyistä laajemmin 
tai joudumme merkittävän diskrjrninoinnin kohteeksi myös nykyisel-
lä Efta-alucella, jolloin on pyrittävä hinta- ja tuotantorakennet-
ta muuttamalla pysymään jotenkin kuvassa mukana länsimarkkinoilla, 
yritettävä hankkia kompensoivia uusia menekkimahdollisuuksia 
Länsi-Ei;roopan ulkopuolelta ja keskityttävä ehkä tullisuojan taka-
na Icotimarkkinoihin. 

Harkittaessa valintaa näiden kahden oerusvaihtoehdon välil-
•A. 

lä on luonnollisesti otettava huomioon monien muiden seikkojen 
oliella todennäköinen ja jo alkanut kehitys maailmassa pitemmällä g, 
tähtäimellä. Suomi on aina toivonut kaupaii vapauttamista laajalla 
pohjalla, siis myös sosialistiset maat mukaan lukien. Tässä suh-
teessa on tietty positiivinen kehitys nyt ?.lullaan. Kuka meistä 
uskoo, että sanokaamme 20 vuoden tähtäimellä maailmassa ollaan 
vielä protektionisteja! Ajatellaanko, että sopeutuminen meillä 
muodostuu helpomm.aksi sitten, kun muut ovat - idässä ja lännessä -
jo järjestäneet taloutensa suurmarkkinoiden vaatimusten mukaisek-
si, Kysymys osaltamme on siis myös sopeutumisen ajoituksesta, sen 
asteittaisesta toteuttamisesta. Tämä tietysti on prosessi, joka 
ei tapahdu helposti, päinvastoin. ^ 

Meille on kaikille selvää, missä muodossa emme aio hoitaa 
suhteitamme EEC:hen. Jäsenyys ja assosiaatio ovat luonnollisesti 
poissuljetut. Kysymykseen ei voi tulla makään muu yhteistyömuoto, 
joka johtaisi ylikansallisiin päätöksiin jollain alalla. Ratkaisun 
etsimisen on siksi kohdistuttava luonnollisesti v£iin siihen ele-
menttiin, joka asettaa meidät nimenomaisen diskriminaation koh-
teeksi, jos Euroopan markkina-asetelmat muuttuvat, so. tulleihin. 

I ' 

On syytä muistaa valintoja tehtäessä, että meitä uhkaa niin 
sanoakseni putoaminen välimaastoon. Efta-vapaakauppa, johon ta-
loutemme rakenne on kyimaenen vuoden aikana sopeutunut ja minkä 
pohjalta erityisesti vientimme muihin Pohjoismaihin on kehittynyt 
suotuisasti, on vaaran alaisena, jos emme järjestä tullisopimuk-
sella suhteitamme EEC:hen samoihin aikoihin kx^n muut maat sen 
tekevät. . 

Mielenkiintoista olisi tietysti saada laskelma aikaan 
siitä mitä vaikutuksia tullimuurin syntymisellä taloudellemme 
olisi. Uskon sellaisen kuitenkin olevan hyvin v a i k e a ^ ^ ^ s k a 



Ml kysymys on nimenomaan kehitykseltä, eJ. staattisesta tilanteesta. 
Usein esitPtään, että EEC:n ulkotulli on keskimäärin 

10 ja ettei tämän tason ylittäminen olisi kovinkaan vaikeata. 
Keskiarvo on. kuitenkin hyvin harhaanjohtava käsite. Nimenomaan 
on liuoTAöttevVa, että tullitaso vaihtelee jalostusasteesta riip-
puen ja johtaa siihen, että raaka-aine ja puolivalrnistevienti 
muodosnuu suhteellisen edulliseksi verrattmia lopputuotteihin• 
ii;elvää on, ê •cä esim, sellun vienti ei kohtaisi vaikeuksia, 
mutta sensijaan meitä kiinnostavan paperin, kartongin ja muiden 
pitkälle jalostettujen paperituotteiden osalta tullien negatii-
vinen vaikutus muodostuisi lähelle sitä suuruusluokkaa, joka 
kantohinnoilla on cif-hinnoista. Ei myöskään voida ajatella, 
että joku 10 fb devalvaatio riittäisi tär.v-̂ -onj llä uusvienti-
aloilla ylläpitämään vientiä EFTA-maihin (joissa kilpailu kove-
nee ¿EG:n toimesta) puhumattakaan tämän viermin laajentamisesta 
EEC:hen, koska EEC:n ulkotullit yleensä ovat huomattavasti tätä 
tasoa korkeaimaat. Miten muuten kävisi teollisen yhteistoiminnan 
esim. Ruotsin kanssa, jos vienti Suomesta olisi tullinalaista? 
Esim. Saabia ei täältä kannattaisi viedä ja pohja yleensä tällä 
tärkeällä, juuri voimakkaassa kehityksessä olevalla alalla vai-
keutuisi kai olennaisesti). Tullidiskriminointi, joka kohdis-
tuisi lopputuotteisiin, johtaisi kehitystä kohti vähän työval-
taista raaka-aine ja puolivalmistevientiä. 

Devalvaatiosta puhuminen ulkomaanvaluuttamääräisten vien-
tihintojen alenemisen kompensoijana on ilmeisesti toimenpiteenä 
aivan toinen kuin meidän sisäistä kustannuskehitygtämrne korjaa-
vat devalvaatiot, jotka nekin ovat olleet kyllin vakavia asioi-
ta. 

Yllättävältä tuntuu sellainen laskutapa, että se supistu-
minen, joka vientituloissa on C/K/SL/HO paperissa laskettu, on 
projisoitu suoraan BKT:hen, kun kysymys tuntuisi olevan dynamii-
kasta nun. siitä, voiko suuri joukko viennin varassa olennaisesti 
toimivia yrityksiä lainkaan jatkaa toimintaansa ja jos voi, 
millaista yksikkökustannusten ja kotimaisten hintojen nousua 
tuotannon supistaminen merkitsisi. 
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Jos SEY-maihin cn rQahdolllB\mk3.ia viennin lisäykDecn, 
on ne nopeaoti käytettävä hyväksi. Siihen pyrimme kaikin keinoin 
jo nyt» Kalkki hyvät neuvot otetaan tässä asiassa myönteisesti 
varteen» 

Kehityii5tä seuratessa tfoöia]idemokraatit ottavat huomioon 
kansainvälisen pääcmcm vaikutuksen, mikä on viime ^raosjna 
lisääntynyt ei yksin Eurooppaan virranneen amerikkalaisen pää-
oman kasvun vaan myöskin EEG:n laajent\imisen myötä. Meidän on 
niinikään syytä pitää silmällä kehitysilmiöitä, jotka vaikutta-
vat sosialipolitiikkaamme, työllisyyteen ja investointeihin. 

Katsoisin aiheelliseksi korostaa sitä, että meidän ei 
pitäisi tuuclittaiitua sen varaan mitä Brysselistä saadaan. 
Välttyäksemme yksipuoliselta orientoitumiselta ja varautuaksem--
me takaiskuja vastaan olisi paikallaan tutkia perusteellisesti, 
missä määrin me voisimme kehittää taloudellisia yhteistyö-
mahdollisuuksia muuallekin kuin Länsi-Eurocpan suuntaan. 
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